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MgliÊcie o polityce lekowej, wyrazi-
Êcie o organizacji s∏u˝by zdrowia
mówi∏ profesor Zbigniew Religa,

nowy Minister Zdrowia przedstawiajàc w listo-
padzie na konferencji prasowej swój program
dzia∏ania. O niektórych z jego propozycji
wspomnia∏ w (opublikowanym na stronie 13)
wywiadzie prezes NFZ Jerzy Miller. Dodam,
˝e kilka niezale˝nych  funduszy ma powstaç za
2 lata, podobnie jak koszyk Êwiadczeƒ gwaran-
towanych. Minister Religa zapowiedzia∏, ̋ e ze-
spó∏ odpowiedzialny za opracowanie nowego
systemu opieki zdrowotnej przystàpi∏ ju˝ do
pracy. Zosta∏ te˝ powo∏any inny niezale˝ny ze-
spó∏ lekarski, który ma zajàç si´ tak˝e syste-
mem s∏u˝by zdrowia. Nadal b´dziemy p∏aciç
sk∏adki, ale do leczenia do∏o˝y si´ jeszcze bu-
d˝et, zw∏aszcza do specjalistycznych zabiegów
oraz do ratownictwa medycznego, które ofi-
cjalnie zaistnieje od 1 stycznia 2007 roku.

Jednym z pierwszych ruchów resortu by∏o
skierowanie projektu ustawy do Sejmu, która po-
zwoli na kontraktowanie us∏ug pieĺ gniarskich. 

Przejrzyste procedury

O polityce lekowej wypowiada∏ si´ Bole-
s∏aw Piecha, Sekretarz Stanu w Minister-
stwie Zdrowia. - W najbli˝szym czasie resort
przedstawi nowà list´ leków refundowanych.
Obecnie przyst´pujemy do jej przejrzenia
i selekcji leków. Ceny leków na rynku euro-
pejskim szybko rosnà. W 2004 roku wzros∏y
o oko∏o 13 procent, dlatego musimy si´
oprzeç przede wszystkim o leki generyczne -
t∏umaczy∏ minister Piecha. Jego zdaniem na
list´ leków refundowanych mogà trafiç leki
innowacyjne wy∏àcznie ratujàce ˝ycie. Za-
mierza te˝ uczyniç bardziej przejrzystà pro-
cedur´ wprowadzania leków na list´. Lista
ma byç gotowa w I kwartale 2006 roku.

Czy znajdà si´ na niej nowe, innowacyjne
leki, które pomagajà w leczeniu nietrzyma-
nia moczu? W 2004 roku firmy Eli Lilly
oraz Boehringer Ingelheim zarejestrowa∏y
nowy lek, zaÊ w bie˝àcym - firma Astellas.
Firmy te  z∏o˝y∏y wnioski w ministerstwie
zdrowia o wprowadzenie ich na list´ leków
refundowanych. Lek Eli Lilly jest stosowa-
ny w terapii wysi∏kowego nietrzymania mo-
czu (to pierwszy tego typu preparat na Êwie-
cie). Astellas wyprodukowa∏, z kolei, nowy
lek na nietrzymanie moczu z parcia oraz p´-
cherz nadreaktywny, który charakteryzuje
si´ wy˝szà skutecznoÊcià i mniejszymi dzia-
∏aniami niepo˝àdanymi ni˝ jego poprzedni-
cy. Bez refundacji specyfiki nie majà wi´k-
szych szans na naszym rynku, z powodu
swoich cen. Wymienione firmy do tej pory
nie dosta∏y odpowiedzi.

Oba leki majà stopieƒ referencyjnoÊci
1A (najwy˝szy) przyznany im w trakcie
Mi´dzynarodowych Konsultacji Nietrzyma-
nia Moczu w Monako w 2005 roku, posia-
dajà te˝ rekomendacj´ Polskiego Towarzy-
stwa Ginekologicznego. Faktem pozostaje,
i˝ nie ratujà wprost ˝ycia. Ich stosowanie
mo˝e jednak przywróciç spo∏eczeƒstwu ty-
siàce kobiet, które popad∏y w depresj´, zre-
zygnowa∏y z ˝ycia albo radykalnie  obni˝y-
∏y jakoÊç swej codziennej egzystencji. Roz-
sàdek podpowiada, ˝e wydane na refundacj´
leków pieniàdze b´dzie mo˝na odzyskaç
dzi´ki zwi´kszeniu efektywnoÊci pracy le-
czonych nimi pacjentek, zaÊ w przysz∏oÊci
z pieni´dzy wydanych na refundacj´ Êrod-
ków pomocniczych. Czy jednak te argumen-

ty trafià do Ministra Piechy? Zdaniem
przedstawicieli Astellas, stosowanie farma-
koterapii op∏aca si´ w Stanach Zjednoczo-
nych. W wi´kszoÊci krajów Unii Europej-
skiej (m.in. Niemcy, Czechy, S∏owacja) leki
te sà ju˝ refundowane.

Minister Piecha, zapytany wprost o mo˝li-
woÊç wprowadzenia ich na list´ leków refun-
dowanych ostro˝nie odpowiedzia∏, ˝e nale˝y
zbadaç, jaki typ nietrzymania moczu leczà
nowe specyfiki oraz policzyç koszt ich refun-
dacji. Nie omieszka∏ jednak dodaç, ˝e niewy-
kluczone, i˝ bardziej mo˝e op∏acaç si´ nadal
przepisywanie Êrodków pomocniczych ni˝
drogich leków. DopuÊci∏ zatem mo˝liwoÊç
odmowy leczenia i pozostawienia pacjentów
ze swego rodzaju protezami czyli Êrodkami
pomocniczymi. 

Wi´kszy optymizm wykazuje Anna
Czwarno z Eli Lilly, która uwa˝a, ˝e tak
skuteczny lek mo˝e zyskaç wy∏àcznie pozy-
tywnà opini´ w ministerstwie.

Operacje - codziennoÊcià?

Wiele przypadków wysi∏kowego nietrzy-
mania moczu leczy si´ operacyjnie z u˝y-
ciem taÊmy. W niepublicznej placówce
w Âlàskim Centrum Urologicznym w 2004
roku wykonywano je sporadycznie, podczas
gdy w obecnym ju˝ ponad 30. Zdaniem dr.
Wojciecha  Michalika ze Âlàskiego Centrum
kontrakt z NFZ umo˝liwia ich wykonywanie
na bie˝àco. Podobna sytuacja jest w katowic-
kich szpitalach. - Problemem pozostaje Êwia-
domoÊç zarówno pacjentek jak i lekarzy gi-
nekologów, którzy nie kierujà paƒ na bada-
nia urodynamiczne i cystoskopowe - powie-
dzia∏ dr Michalik. W rozwa˝aniach na temat
nowych sposobów leczenia nietrzymania
moczu nie powinno zabraknàç refleksji na
temat stosowania Êrodków pomocniczych.
Powstaje bowiem pytanie, czy nowe metody
zmniejszà zapotrzebowanie na pieluchy
i pieluchomajtki? Otó˝ dotychczasowe do-
Êwiadczenia wskazujà, ˝e w ˝adnym wypad-
ku nie nale˝y „zabieraç“ Êrodkom pomocni-
czym pieni´dzy. Stanowià one bowiem pod-
stawowà pomoc dla rzeszy kobiet i m´˝-
czyzn, zw∏aszcza w sytuacji, gdy nie zapew-
niajà dziennie minimum higienicznego, czy-
li 3 pieluch. 
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